
ali naj se uvedejo druge, katere?« Referat: 
V. Trobec — K. Gerdol — K. Rode. 

2. »Nasveti glede preosnove podrobnih 
učnih načrtov«. Referat: F. pl. Kleinmavr 
— A. Sancin — E. Peternel — A. Germek. 

3. »Nasveti glede preosnove nadalje
valnih šol, ker dosedanji nadaljevalni te
čaji ne odgovarjajo današnjim zahtevam«. 
Referat: F. Bratoš — J. Posega. 

4. »Ženska ročna dela«. Referat: J. 
Vodopivec. 

5. »Enotna ureditev normalnih urni
kov na ljudskih šolah tega okraja« (se od
stopa stalnemu konferenčnemu odboru.) 

6. Posebni predlogi. 
Vsem točkam je učiteljstvo sledilo pa

zljivo in vztrajno. 
Izvolila se je enketa 20 članov za se

stavo novih čitank, ki bodo odgovarjale 
krajevnim razmeram in današnjim zahte
vam, in enketa 6 članov za sestavo po
drobnih učnih načrtov. — V prvo enketo 
so bili izvoljeni: Fran Bratoš, Amalija Cok, 
Vinko Engelman, Ivan Grbec, Kristina 
Gerdol, Marica Gregorič, Kari Gruntar, 

(Marija Hartman, Pavla Hočevar, Ferdo 
pl. Kleinmayr, Marija Kmet, Valeska Ko
šir, Ivan Kraševec, Amalija Martelanc, 
Kari Rode, Janko Samec, Anton Seme, 
Ana Švagelj, Ciril Valentič in Juliana Vo
dopivec; v drugo enketo pa: Fran Bratoš, 
Ivan Daner, Mira Engelman, Valeska Ko
šir, Ivan Kraševec in Anka Scheimer. 

Sprejele so se različne resolucije, ka
koi: Uvedba K. Vidrovega »Moje prvo be
rilo«, odprava P. Končnikove »Slovenske 
slovnice« in uvedba SchreinerBezjakove 
»Jezikovne vadnice«, prošnja do ravnate
lja A. Črnivca, da izda še računico za peti 
in šesti razred, predelanje italijanskih uč
nih knjig po vzorcu Schreinerjevih nem
ških vadnic, uvedba H. Druzovičeve pes
marice, uvedba italijanščine' s tretjim in 
nemščine s četrtim šolskim letom, več te
denskih ur v nadalj. šoli in primeren učni 
načrt, določen za dečke in deklice, pose
be za zgornjo in posebe za spodnjo okolico 
ter posebne strokvne učitelje za to; po
sebne učiteljice za ženska ročna dela in 
drugo. 

Ob sklepu konference se predsednik 
zahvaljuje vsem udeležencem za vztraj
nost pri konferenci in za zanimanje, s 
katerim so sledili dnevnemu redu. Zahva
ljuje se šolski oblasti za dovoljenje, da se 
je smela vršiti konferenca, zahvaljuje se 
svojima namestnikomapodpredsednikoma 
pri konferenci, zahvaljuje se domačemu 
ulileljstvu za vse udobnosti, ki jih je imelo 
zborujoče učiteljstvo tekom dneva, poseb
no voditelju šole Ivanu Donevu. 

Pred razstankom poda predsednik v 
zvišenih besedah vdanostno izjavo Njego
vemu Veličanstvu kot prvemu zaščitniku 
in dobrotniku šolstva, na kar pozove zbra
no učiteljstvo, da da izraz temu čuvstvu 
s klici »živijo« na Njegovo Veličanstvo, 
in z avstrijsko himno se zaključi vsestran
sko dobro uspelo zborovanje. 

Okrajna konferenca slo
venskih ljudskih šol Trsta 

in okolice. 
T r s t , 20. januarja 1913. 

Konferenca se je vršila dne 7. t. m. v 
vrdeljski ljudski šoli. 

Po določitvi predsednikovega name
stnika in namestnikovega namestnika 
(Stipe, Frluga in Anton Požar) in po vo
litvi dveh tajnikovzapisnikarjev (Jože Cok 
in Ana Švagel) otvori predsednik, c. kr. 
okr. šol. nadzornik prof. Ivan Nekerman, 
kmalu po deveti uri konferenco in kon
statira skoraj popolno udeležbd, ker manj
ka le četvorica izmed službujočega učitelj
stva, in sicer zaradi bolezni; čita opravi
čila nekaterih povabljencev, kakor ono 
bivšega c. kr. deželnega šolskega nadzor
nika viteza Antona Klodiča Sabladoskega, 
ono nestorja tržaškegaslovenskega uči
teljstva, ravnatelja Antona Valentiča, ki 
oba želita konferenci najboljših uspehov. 

Daije opravičuje odsotnost okrajnega 
glavarja, voditelja uradov c. kr. namestni
štvenega svetovalstva doktorja Emila pl. 
Fabrizija in c. kr. dež. nadzornika Frana 
Matejčiča, ki oba, nujno uradno zadržana, 
želita konferenci dosego želnih smotrov. 

Pozdravlja dalje navzoče učiteljeka
tehete in učitelje privatnih šol, ki so se od
zvali vabilu, dasi ne brimorani. 

Dalje se spominja predsednik v zviše
nih besedah njega jasnosti, tržaškega ces. 
namestnika princa Hohenloha, kateremu 
učiteljstvo zbog zaslug, ki jih ima njegova 
jasnost v dobrobit šole in učiteljskega sta
nu, priredi na predlog predsednikov pre
srčno ovacijo s trikratnim »živijo«. 

Zaključuje svoj uvodni govor, spomi
njajoč se onih izmed učiteljstva, ki nam jih 
je odtegnila kruta smrt pač prerano, nam
reč Andreja Široka, Rafaele Kovačič in 
Frana Pelicona. Tem v spomin je konfe
renca zaklicala »slava«. 

Na to se je vršila volitev stalnega kon
ferenčnega odbora za dobo do prihodnje 
okrajne konference. Po kratki debati so 
bili izvoljeni po vzkliku: Ivan Daneu, 
Pavla Hočevar, Ivan Kraševec, Josipina 
Posega, Ivanka Sabadin in Ivan Vrščaj. 

V pripravljalni odbor okrajne učitelj
ske knjižnice so bili izbrani takisto po 
vzkliku: Mira Engelman, Fran Fonda, Ro
ža Goli, Marica Gregorič, Ferdinand pl. 
Kleinmavr in Ciril Valentič. 

Sledilo je poročilo okr. šolskega nad
zornika Nekermana o stanju šolstva. Po
ročilo, z vso mogočo natančnostjo in vest
nostjo sestavljeno, je poslušalo učiteljstvo 
z vidno napetostjo, ker se je v resnici v 
njem zrcalilo pravo stanje našega šolstva, 
ki ima še mnogo in vsestranskih potreb. 
Pač kar se je moglo storiti, in ob danih 
razmerah je to mnogo, se je vse storilo v 
vsestransko povzdigo šole, in to naj bo 
učiteljstvu v prijetno zavest, to naj bo go
spodu nadzorniku v zadoščenje za vse pri
zadevanje, za vsa stremenja, ki jih ima on 
za povzdigo naših šol; njegovo poročilo je 
jasna slika vsestranske delavnosti učitelj
stva, združenega s svojim priljubljenim 
nadzornikom. Burno ploskanje koncem go
govora je bila primerna zahvala za podano 
poročilo. 

Na to se je vršilo predavanje dok
torja Vrčona, okrajnega zdravnika sežan
skega, o temi: »Prva pomoč v nezgodah v 
šoli. Kako je učiteljstvu postopati v tem 
slučaju in uporabljati šolsko lekarno?« 

Gospod zdravnik je razložil pozornim 
poslušalcem v poljudni besedi več sluča
jev, v katerih bo vešča učiteljeva roka na
domeščala zdravnika, ki ga šola nima ved
no na razpolago. Hvaležno učiteljstvo se 
je strinjalo z zahvalo, izrečeno mu po g. 
predsedniku na predavanju, ki je bilo splo
šno odobravano. 

Po zdravnikovem predavanju je bila 
konferenca prekinjena do dveh in pol. 

Popoldansko predavanje je obsegalo 
šest točk: 

1. »Nasveti glede šolskih knjig, ali 
ostanejo v rabi GanglJosinove čitanke, 


